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PROTOKÓŁ    Nr VII /2011 
z Sesji Rady Gminy Rybno odbytej w dniu 14 kwietnia  2011 roku 

 w Sali Konferencyjnej Urzędu Gminy Rybno pod przewodnictwem 

Pana  Mariana  Ligmana – Przewodniczącego Rady Gminy. 
 

 

Obrady rozpoczęto o godz. 830 ,  zakończono o godz.940 . 

Stan osobowy Rady  - 15 radnych . 

W obradach zgodnie z listą obecności uczestniczyło 15 radnych. 

 

Spoza Rady Gminy w sesji uczestniczyli: 

1. Pan Edmund Ligman              - Wójt Gminy 

2. Pan Mirosław Karbowski       -  Sekretarz Gminy 

3. Pani Zdzisława Kanicz           -  Skarbnik Gminy 

4. Pan Tomasz Węgrzynowski   - radny Powiatu Działdowskiego 
 

Ad.  pkt 1 i 2 
 
 

Pan Marian Ligman  – Przewodniczący Rady Gminy otworzył obrady  
VII sesji Rady Gminy Rybno, powitał Panie i Panów Radnych ,Pana Wójta 
Gminy, Pana Sekretarza Gminy Mirosława Karbowskiego, Panią  Skarbnik 
Zdzisławę Kanicz oraz  protokolanta. Stwierdził, że na stan 15 radnych w 
obradach bierze udział 15 radnych , co stanowi kworum Rady wymagane  do 
prowadzenia prawomocnych obrad i podejmowania prawomocnych uchwał. 
 

 
 

Ad. pkt 3 
 
Porządek obrad  VII sesji Rady Gminy Rybno. 
1. Otwarcie sesji. 
2. Stwierdzenie prawomocności obrad. 
3. Ustalenie porządku obrad . 
4. Przyjęcie  protokołu z  VI sesji  Rady Gminy Rybno. 
5. Podjęcie uchwał w następujących sprawach: 
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    1) zmiany uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy   
         Rybno na lata 2011-2019, 
    2) zmian w budżecie Gminy Rybno na 2011 rok,  
    3) zaciągnięcia  pożyczki długoterminowej na wyprzedzające finansowanie  
        zadania realizowanego z udziałem środków pochodzących z budżetu Unii  
        Europejskiej.  
6. Wolne wnioski i zapytania. 
7. Zamknięcie obrad. 
 
 Pan Marian Ligman – Przewodniczący Rady Gminy  zwrócił się do Pana 
Wójta i radnych  z pytaniem czy ktoś chciałby wnieść zmiany bądź poprawki  do 
porządku obrad jaki radni otrzymali w zawiadomieniach  o zwołaniu sesji. 
Pan Wójt Gminy, ani radni nie zgłosili poprawek do porządku obrad VII sesji 
Rady Gminy jaki otrzymali  w zawiadomieniach o zwołaniu sesji. 
Rada Gminy przystąpiła do realizacji porządku obrad VII sesji.  
 
 
 
Ad. pkt.  4 
 
  
 Pan Marian Ligman – Przewodniczący Rady Gminy zwrócił się do radnych 
z pytaniem, czy są uwagi do sporządzonego protokołu z  VI sesji Rady Gminy. 
Radni nie zgłosili uwag, ani poprawek do protokołu, Rada Gminy w głosowaniu 
jawnym  na ustawowy skład Rady 15 radnych w obecności 15 radnych , 
jednogłośnie 15 głosami „ za „   przyjęła protokół z VI sesji Rady Gminy. 
 
 
Ad. pkt 5 
 
 
 
Rada Gminy przystąpiła do podejmowania uchwał. 
 
 
1. Projekt uchwały w sprawie zmiany  Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy  

Rybno na lata 2011-2019. 
 
 

 Pani Zdzisława Kanicz – Skarbnik Gminy wyjaśniła, że zmiana  
w Wieloletniej  Prognozie Finansowej Gminy na lata 2011-2019 dotyczy  
załącznika Nr 1 wydatki w  pkt.2a wynagrodzenia  i  składki od nich naliczane      
i w pkt.2 b  związane z funkcjonowaniem organów JST w prognozie  na 2011 rok.  
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 Radni nie zgłosili  uwag, ani pytań do proponowanych przez Pana Wójta 
Gminy zmian w Wieloletniej prognozy Finansowej Gminy Rybno na lata 
2011-2019, w związku z czym Przewodniczący Rady Gminy zamknął dyskusję  
i zarządził głosowanie nad projektem uchwały w sprawie zmiany  Wieloletniej 
Prognozy Finansowej Gminy Rybno na lata 2011-2019. 

Rada Gminy w głosowaniu jawnym na ustawowy skład  Rady  
15 radnych w  sesji brało udział 15   radnych ,  jednogłośnie 15 głosami  „ za” 
podjęła uchwałę Nr VI/19/11  w sprawie zmiany  Wieloletniej Prognozy 
Finansowej Gminy Rybno na lata 2011-2019 ( uchwała stanowi załącznik do 
protokołu). 

 
 
 
2. Projekt uchwały w sprawie zmian w  budżecie Gminy Rybno na 2011 rok . 
 
 
 Pani Zdzisława Kanicz - Skarbnik Gminy wyjaśniła, że proponowane 
zmiany dotyczą działu 750 administracja publiczna   zmniejsza się wydatki  
w wysokości 26 061,00 zł , natomiast w dziale 854 edukacyjna opieka 
wychowawcza zwiększa się zarówno  dochody jak i wydatki  o kwotę  
153 577,00 zł z przeznaczeniem na dofinansowanie świadczeń pomocy 
materialnej dla uczniów o charakterze socjalnym. 

Radni nie zgłosili uwag, ani pytań do proponowanych przez Pana Wójta 
Gminy zmian w budżecie na 2011 rok , w związku z czym Przewodniczący Rady 
Gminy zamknął dyskusję i zarządził głosowanie nad projektem uchwały  
w sprawie zmian w budżecie Gminy Rybno na 2011 rok.  
 
 

Rada Gminy w głosowaniu jawnym na ustawowy skład  Rady  
15 radnych w  sesji brało udział 15   radnych ,  jednogłośnie 15 głosami  „ za” 
podjęła uchwałę Nr VII/20/11  w sprawie zmian w  budżecie Gminy Rybno 
na 2011 rok  ( uchwała stanowi załącznik do protokołu). 
 
 
3. Projekt uchwały w sprawie zaciągnięcia pożyczki długoterminowej na 
    wyprzedzające finansowanie zadania realizowanego z udziałem środków  
    pochodzących z budżetu Unii Europejskiej. 
 
 
 Pan  Wójt  Gminy wyjaśnił, że  planowane jest zaciągnięcie kredytu  
z Banku Gospodarstwa Krajowego  na wyprzedzające sfinansowanie  
zakończonej inwestycji , a dopiero potem po otrzymaniu środków na 
dofinansowanie z Unii Europejskiej kredyt będzie spłacony.  
Zgłoszono następujące uwagi i zapytania: 
Przewodniczący Rady Gminy-  na jaki okres  ten kredyt będzie zaciągnięty. 
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Radny Pan Edward Wiśniewski – zapytał jaką mamy pewność, że dostaniemy 
zwrot środków , zanim zostanie wykonana inwestycja .  
Radny Pan Andrzej Kornacki dodał, że jako gmina zaciągamy kredyt  na tej sesji, 
czy to jest wskazanie, że mamy środki do zapłacenia jeżeli inwestycja zostanie 
wykonana. 
Czy kredyt zostanie  zaciągnięty z chwilą podjęcia, czy za 2-3 m-ce. 
 Pan Wójt Gminy odpowiadając  na powyższe wyjaśnił, że po wykonaniu 
inwestycji  czy po zakończeniu danego etapu zostanie wypłacona wykonawcy 
należność. 
Rada Gminy podejmuje uchwałę w sprawie zaciągnięcia  pożyczki 
długoterminowej, nie bierzemy jej w całości od razu, jest ustalony harmonogram 
płatności , którzy przewiduje  kiedy jest płatność, czy np. po wybudowaniu 1 km  
kanalizacji, wykonawca składa pismo o zakończeniu inwestycji  bądź pewnego 
etapu, jest protokół odbioru, wykonawca przedkłada fakturę i dopiero zaciągamy 
kredyt. Są to kredyty  zaciągnięte na krótki okres,  korzystne oprocentowane  
w  wysokości 1,2% . 
Pani Zdzisława Kanicz – Skarbnik Gminy dodała, że jeżeli nie mamy środków 
własnych, by sfinansować inwestycje w części środków unijnych, które musimy 
wypłacić wykonawcy, a nie posiadamy  środków własnych  zaciągamy kredyt na 
okres dopóki   nie wpłyną środki unijne. 
 Radny Pan Andrzej Kornacki powiedział, że dlatego zadał te pytania , gdyż 
część radnych jest nowych i powinni  wiedzieć jakie są zasady. 
Radni nie zgłosili więcej uwag, ani pytań do projektu  uchwały , w związku z 
czym Przewodniczący Rady Gminy zamknął dyskusję i zarządził głosowanie nad 
projektem uchwały w sprawie zaciągnięcia pożyczki długoterminowej na 
wyprzedzające finansowanie zadania realizowanego z udziałem środków  
pochodzących z budżetu Unii Europejskiej. 
 
 
 

Rada Gminy w głosowaniu jawnym na ustawowy skład  Rady  
15 radnych w  sesji brało udział 15   radnych ,  jednogłośnie 15 głosami  
 „ za” podjęła uchwałę Nr VII/21/11  w sprawie  zaciągnięcia pożyczki 
długoterminowej na  wyprzedzające finansowanie zadania realizowanego  
z udziałem środków  pochodzących z budżetu Unii Europejskiej ( uchwała 
stanowi załącznik do protokołu). 
 
 
 
Ad. pkt  6.  Wolne wnioski i zapytania 
 
Radny Pan Andrzej Kornacki  zapytał, czy jest już cos wiadomo na temat 
wiaduktu i remizy OSP w Hartowcu. Zgłosił uwagę, że jeżeli zachodzi  pilna 
potrzeba zwołania sesji, żeby to była inna godzina.  
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Przewodniczący Rady Gminy odpowiedział, że wolałby nie zwoływać sesji w 
trybie nadzwyczajnym, ale jest to wymóg chwili , gdyż podjęte uchwały po sesji 
trzeba dostarczyć do RIO w związku  z prowadzonymi inwestycjami, albo trzeba 
wprowadzić dotacje celowa na dożywianie, czy dopłaty do paliwa dla rolników 
Pani Skarbnik dodała, że zdarzają się sytuację, że  środki na zadania wpływają 
dość późno i trzeba je  wprowadzić do budżetu, aby można  było je wydatkować 
np. na dożywianie, kolejną sprawa będzie zwrot akcyzy za paliwo dla rolników. 
 Pan Wójt Gminy wyjaśnił odnośnie  budowy wiaduktu i przebudowy drogi 
wojewódzkiej- została wykonana dokumentacja przez Zarząd Dróg 
Wojewódzkich, aż będzie cały pakiet dokumentów, potem będziemy to opiniować  
i składać wnioski. 
Radny Pan Jan Rozentalski  powiedział, że prawdopodobnie tłuczeń za darmo  
będzie tylko do 18 kwietnia, może należałoby  zwiększyć ilość samochodów do 
transportu. 
Pan Wójt Gminy odpowiedział, że w tej chwili  zostaje rozwożony na drogi 
tłuczeń składowany na gruncie OKSM, ponadto  część tłucznia mamy  własnego  
około 500 ton i ten na razie nie jest ruszany. 
 Radny  Pan Andrzej Kornacki zgłosił uwagę, że tłucznia może zabraknąć, 
gdyż mieszkańcy widząc jak są utwardzane drogi gruntowe tłuczniem mimo, że 
wcześniej zgłaszali potrzebę  tylko  na pracę równiarki zgłaszają sygnały, że 
chcieliby, aby na te drogi był sypany tłuczeń i byłyby drogi dobrze 
wyremontowane. Czy  jest możliwość zwiększenia ilości pozyskiwanego tłucznia. 

Pan Wójt Gminy odpowiedział, że  tłuczeń  wożą dwa samochody  
15 tonowe  robią  po 7-8 kursów dziennie, ogłosiliśmy  przetarg i zgłosił się tylko 
jeden przewoźnik, dobrze , że miał drugi samochód , pozyskamy tyle ile się tylko 
da. 

Następnie Pan Wójt nawiązał do  artykułu jaki ukazał się w  Tygodniku 
Działdowskim Pana Węgrzynowskiego  Tomasza na temat budynku  i warunków 
nauczania w  Zespole Szkół w Rybnie, że zagrożone jest bezpieczeństwo dzieci. 
Dodał, że ten artykuł  nic nie wniósł i jego też nie złamie, mówił o tym od dawna, 
że  najpierw prowadzone są inwestycje tam, gdzie można pozyskać środki, na 
oświatę natomiast  nie ma środków do pozyskania . Unia Europejska  sugeruje , 
że przy takim  przyroście naturalnym baza lokalowa  szkół jest wystarczająca. 
Jeżeli by rozbudował szkołę z własnych środków to o innych inwestycjach można 
zapomnieć, kadencja Rady trwa 4 lata, a to jej początek, wiele może się jeszcze 
zmienić w dofinansowywaniu , a środki unijne  już się kurczą. 
Tym artykułem w gazecie  Pan Węgrzynowski zrobił dużo złego, wydzwaniają do 
niego ludzie, czy dać swoje dziecko do Liceum, bo jeśli tam są takie tragiczne 
warunki. Dziś zastanawia się czy robić nabór do szkoły zawodowej, a przecież  
okres ubiegania się o szkołę zawodową trwał 3 lata, nie było przychylności 
Powiatu w tej sprawie. Widzi  problemy, analizuje  je, też ma najbliższych w tej 
szkole i co dzień to słyszy, ale nie może stanąć plecami  wobec tych 
mieszkańców, gdzie została rozpoczęta inwestycja i są to inwestycje dotowane. 
I dopóki  są środki unijne  na inwestycje,  mniejsze lub większe  to z możliwości 
tych nie zrezygnuje. 
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 Pytanie jaka jest rola samorządowca, my samorządowcy powinniśmy  się 
wspierać , a radny Powiatowy Pan Węgrzynowski zaczął z innej strony, dlatego 
zwraca się do niego z prośba, aby nie nastawiał na niego radnych, mieszkańców. 
Bo zaczepia ludzi na ulicy , ( P. Lewandrowski ) i użala się na Wójta mówiąc, że 
ja podatki trwonię i wydaje pieniądze na artykuły. Jeżeli jest to  rola 
informacyjna, co robimy  i jakie są zadania planowane do realizacji to staramy się 
informować społeczeństwo, bo nie wszyscy przychodzą na sesję i wiedzą jakie są 
podejmowane działania. 
Dodał, że za swoje prywatne artykuły płaci. 
 Następnie  nawiązał do sprawy porządku w lasach,  stwierdził ,że wstyd 
jest w jakim stanie są lasy na  terenie gminy. Poinformował radnego, że przy akcji 
sprzątania świata dzieci nie puści do lasu, bo to jest Wasza rola jako lasów i 
leśników. W poprzednich latach  sprzątałem wam lasy, dawałem ludzi na kilka 
czy kilkanaście dni do sprzątania lasu, a pracownicy lasów nie zrobili nic, nawet 
nie wywieźli zebranych śmieci. Dzisiaj trzeba zauważyć Panie Węgrzynowski  co 
się dzieje w lasach, te lasy też znajdują się na terenie gminy i też należy utrzymać 
w nich porządek. 
 Radny Powiatu Działdowskiego Pan Tomasz Węgrzynowski  powiedział, 
że został jakby wywołany do odpowiedzi, na temat czystości w lasach ma 
odmienne zdanie, lasy sprzątają śmieci nad koleją, czy nad drogami, tereny o 
różnej własności. Te lasy wyglądają czysto, dowodem na to jest zaangażowanie 
ZUR Pana Jana Rozentalskiego i Pani Elżbiety Jędrzejewskiej, którzy to robią 
na bieżąco. 
Odnośnie szkoły,  Pan Wójt za bardzo personalizuje ten problem, określa to jako 
do jego osoby, porównuje mnie Pan do osoby, która ma  określoną opinię chcąc  
w ten sposób skredytować mnie w oczach społeczeństwa. Podkreślił, że on mówił 
na jednej z sesji o problemie lokalowym w Zespole Szkół i prosi by Pan Wójt 
odniósł się do problemu. Pan Wójt   zachował się nietaktownie na tej sesji. Można  
było na tej sesji załatwić to w ten sposób, że Pan zna ten problem, że Pan nad tym 
czuwa, że robimy to o czym Pan mówił dzisiaj. Chodzi mi tylko i wyłącznie o 
sprawę bezpieczeństwa dzieci, dlaczego Pan tego nie zrobił. Zwrócił się do Pana 
Wójta by w rozmowach   ograniczyli się do sprawy, a nie do posunięć 
personalnych, gdzie, kto, jak, kiedy, bo to można interpretować na różne sposoby. 
 Trzymajmy się faktów, jesteśmy poważnymi ludźmi zajmujmy się sprawą i nie 
uciekajmy się do wywodów personalnych, kto, kiedy, komu miał pomagać, w 
polityce wiadomo jak jest szczególnie w tej samorządowej. Chodzi o 
bezpieczeństwo dzieci, jest Pan Wójtem 3 kadencję  z poparciem  w granicach 
ponad 70%, dobrze pracuje, ale w kontekście problemów lokalowych Zespołu 
Szkół , Pan Wójt odciąga ten problem, to już trwa zbyt długo i wystarczyłoby na 
ostatniej sesji  powiedzieć, nie byłoby  żadnych artykułów , żadnej sprawy.  
Jeżeli ta szkoła będzie rozbudowywana to nie ma sprawy, nie ma żadnego 
problemu, jeżeli nie będzie rozbudowywana to myśli, że mogą być problemy, nie 
dlatego, że Węgrzynowski napisał artykuł, ale że są problemy lokalowe i chodzi o 
bezpieczeństwo dzieci. Nauczyciele poprosili mnie jako radnego powiatowego 
bym zajął się sprawą. 
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 Przewodniczący Rady Gminy powiedział, że było powiedziane na sesji , że 
najpierw  realizujemy te inwestycje na które możemy pozyskać dofinansowanie 
ze środków z Unii Europejskiej. 
Radny Pan Bogdan Kopański  zwrócił się do Pana Wójta z prośbą o pomoc  
w uprzątnięciu śmieci, sami sprzątamy, ale gdyby była możliwość, prosiłby  
o pomoc.  
Pan Wójt Gminy  odpowiedział, że chciałby uprzątnąć całą gminę do świąt, żeby 
był porządek, w pierwszej kolejności sprzątane jest Rybno, Rumian, główne ulice, 
To co się uda zrobić zrobimy , a po niedzieli resztę. 
Następnie  odniósł się do  ponownie do tematu warunków lokalowych w Zespole 
Szkół w Rybnie. Dodał, że Pan Węgrzynowski mógł przyjść do Urzędu Gminy  
i porozmawiać na temat  warunków lokalowych, przedstawiłby mu projekt 
techniczny tej szkoły, po przejęciu gminy przez niego robił wszystko, by 
szacunek dla społeczeństwa i pokój przywrócić, to była wielka praca, dotarcie do 
społeczeństwa i uświadomienie, że Urząd Gminy i wójt są dla społeczeństwa, czy 
dzisiaj należy to psuć, a Pan jako radny powiatowy  swoim zachowaniem zaczyna 
podważać to ponad 70% poparcie jakie osiągnął w tych wyborach. 
Następnie  nawiązał  do sprawy pomocy jaka była udzielana w poprzednich latach 
lasom w sprzątaniu  lasów, nie tylko przez dzieci i młodzież szkolną, ale także  
byli oddelegowani pracownicy zatrudnieni w Urzędzie Gminy na robotach 
publicznych. 
 Przewodniczący Rady Gminy odnosząc się do wypowiedzi radnego 
powiatowego, że gdyby to było powiedziane na poprzedniej sesji to by dziś tego 
tematu nie było, powiedział, że to było powiedziane, że najpierw wykorzystane 
będą wszystkie dotacje na inwestycje,  na które można pozyskać środki unijne. To 
zostało powiedziane na poprzedniej sesji i dzisiaj nic więcej nie zostało 
powiedziane, taka informacja była. 
Pan Wójt Gminy  dodał, że zima ustąpiła, sprzątamy całą gminę, mamy mniej 
ludzi, nie ma stażu dla młodych, jest natomiast staż dla osób 50 plus   i chcemy  
z tego programu skorzystać. Poinformował radnych , że zaplanowane inwestycje 
są realizowane.  
Radny Powiatowy Pan Tomasz Węgrzynowski zapytał jakie są możliwości 
związane z rozbudową szkoły, zwrócił się do Pana Wójta z pytaniem czy mógłby 
nakreślić ramy czasowe  tego przedsięwzięcia.  
Dodał,  że Pan Wójt poruszył temat, że ja robię  zamieszanie, a chciałby 
przypomnieć, że jak  Pan nie był Wójtem, a byli inni ludzie, wtedy przeszkadzano 
tamtej władzy, Pan i Przewodniczący Rady współorganizowaliście referendum  
i wtedy przeszkadzaliście tamtej władzy, on nie ma takich zamiarów i przyszedł 
na sesję wyłącznie ze sprawą, żadna polityka go nie interesuje , nie interesuje go 
stanowisko wójta, interesuje go tylko sprawa i nad sprawami pracuje. 
Prosi o odpowiedź w jakich Pan ramach czasowych widzi tę inwestycję i jaki Pan 
ma stosunek do spraw lokalowych w Zespole szkół w Rybnie. 
 Pan Wójt Gminy odpowiedział, że jeżeli by go rozbudowa tej szkoły nie 
martwiła i nie był o nią zatroskany to by nie był opracowany projekt techniczny 
tej szkoły. Ten artykuł w gazecie bardzo mocno dotknął Panią Dyrektor Zespołu  
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Szkół, tez była zbulwersowana Pańską postawą, ta Dyrektor bardzo dużo zrobiła 
dla tej szkoły, tez poczuła się urażona. Co do inwestycji to będzie rozmawiał z 
Radą Gminy i Panią Dyrektor, to Rada Gminy musi zezwolić na rozbudowę. 
Nadmienił, że na rozbudowę oświaty nie ma środków z zewnątrz, musimy to 
robić z własnych środków. Na dzień dzisiejszy może powiedzieć tyle, że jeżeli 
tylko finanse pozwolą i możliwości oraz Rada Gminy pozwoli to będzie  to robił 
jak najwcześniej. Zwrócił się do radnego Pana Tomasza Węgrzynowskiego, by 
się zastanowił nad tym co mówi, gdyż „ ja nie byłem żadnym organizatorem 
referendum, kolejne 3 referendum było już za moich czasów i tak jakbym 
występował przeciwko sobie, ja wiem Panu tamta sytuacja nie odpowiadała, bo 
Pan  chciał być  powołany przez Radę  jako wójt, wie o tym. Prosi by, ani jego, 
ani przewodniczącego rady , ani innych w to nie mieszać, , dokładnie Pan wie, kto 
był w Komitecie Referendalnym. 
 Radny Powiatowy Pan Tomasz Węgrzynowski powiedział, że  nie 
interesuje go stanowisko Wójta, bo wie jak to jest ciężko i ile się trzeba nabiegać.  
Jeśli chodzi o finansowanie inwestycji , ma  Pan Wójt  świetnych pracowników  
i podoba mu się sfinansowanie budowy  sali w Rumianie, tam nie zostały 
wydatkowane  pieniądze oświatowe, może w ten sposób można by rozbudować 
budynek Zespołu Szkół , niekoniecznie ze środków oświatowych, ale w ramach 
innych programów, organizacyjnie Pan i pracownicy Urzędu Gminy jesteście  
w tym naprawdę dobrzy. 
 Pan Wójt Gminy  dodał, że radny powiatowy powinien zostawić ten 
problem wójtowi, on pracy się nie boi, ubiegania o środki również, gdy tylko 
takie możliwości będą, jakiekolwiek możliwości  podejmie  stosowne działania 
by rozbudować budynek  Zespołu Szkół w Rybnie. 
Rada Gminy wie, że łączyło się  2-3 finansowania do jednej inwestycji. W 
Rumianie wybudowano salę, bo była taka możliwość, dzięki temu, że mieliśmy 
szlak turystyczny, kościół zabytkowy i teren gminny, a że tak się stało ,że salę 
wybudowano przy szkole, ale ta sala nie jest tylko dla szkoły podstawowej 
wyłącznie, ale dla mieszkańców, dla turystów i o takie środki zabiegamy i my 
dokładnie wiemy, gdzie te środki są. jakby były te środki dziś, czy w ciągu 
ostatnich 4 latach i można by było te pieniądze przeznaczyć na szkołę, to by 
inwestycja była, ale do tej pory takiej możliwości nie było, żeby konkretnie na 
rozbudowę szkoły takie pieniądze przeznaczyć. Wyjaśnił, że  prace które zostały 
wykonane w tym budynku ze względu na pilną potrzebę – to wyremontowanie 
toalet, korytarzy, sal lekcyjnych, dodał ,że od tematu rozbudowy szkoły  nie 
odstąpi, bo ma tą świadomość jakie tam są warunki.  ma częsty kontakt z Panią 
Dyrektor Zespołu Szkół, Gronem Pedagogicznym i dla niego jako wójta jest to  
najważniejszy temat. To jest duże przedsięwzięcie i na dzień dzisiejszy ta 
inwestycja będzie kosztowała co najmniej 4 mln zł. Zadania , które trzeba 
wykonać min. w starej części  szkoły jak :modernizacja przewodów 
elektrycznych,  linii co, wymiana grzejników to wszystko jest ujęte w projekcie 
rozbudowy  szkoły. Następnie omówił  zadania jakie zostały  wykonane we 
wszystkich szkołach: zakup mebli, nowe pomocy dydaktycznych, zabawek itd. 



 9

 Odniósł się do Przedszkola w Rybnie, do stanu w jakim go zastał, dodał, że 
chciano go zamknąć podnoszono opłatę, za pobyt dziecka w przedszkolu, 
wyjaśnił, że zredukowano za jego  kadencji opłatę, wykonano remonty, dziś 
mamy piękne przedszkole. Dodał , że trzeba spojrzeć na oświatę w gminie 
globalnie, co zostało zrobione, ma duży niedosyt , że nie może tej szkoły 
rozbudować ani dziś ani nie mógł tego zrobić w latach poprzednich. Powiedział, 
że rozbudowa szkoły to nie jedyny  problem , za który jest  odpowiedzialny 
samorząd, ale wciąż pogłębiające się bezrobocie, pomoc  ludziom najuboższym, 
stypendia dla uczniów, remont dróg itd. 
 Przewodniczący Rady Gminy zabierając  głos powiedział, że  daleki jest od 
prowadzenia polemiki na tym forum, ale zarzut, który Pan Węgrzynowski 
postawił, że ja byłem współorganizatorem referendum, to chciałby przypomnieć, 
że to referendum było przeciwko niemu, bo on był członkiem Rady Gminy w tym 
czasie, a dlaczego było to referendum i czyje tam nazwiska były, to Pan wie, ale 
jego nazwiska tam nie było, a referendum było przeciwko arogancji ówczesnej 
władzy, sposobom rządzenia gminą , przeciw innym faktom, które nie wymieni, a 
które były powszechnie znane. On  był członkiem Rady Gminy i to było 
referendum o odwołanie tamtej Rady i nie mogłem być w Komitecie Referendum 
bo występowałby przeciwko sobie. Jakie miał zdanie, to tego się nie wstydzi do 
dziś. Pan  radny  jakoby odpił piłeczkę , gdy przypomniałem mu, że słowa, które 
padły na dzisiejszej sesji padły również na jednej z poprzednich sesji , co jest 
zapisane w protokole. Dodał , że wyjaśnił poruszoną przez radnego kwestię 
referendum i  jego w nim udziału., ale czy zmiany, które nastąpiły zadziałały na 
dobro tej gminy, czy zmiany te okazały się złe dla gminy pozostawił do oceny 
radnego powiatowego.  
Więcej uwag i pytań w tym punkcie radni nie zgłosili. 
 
 
Ad. pkt. 7 
 
 Po wyczerpaniu porządku obrad  sesji  Przewodniczący Rady Gminy 
Pan  Marian Ligman   podziękował wszystkim uczestnikom sesji za udział  
i zamknął obrady  VII  sesji Rady Gminy Rybno. 
 
 
 
 
Protokołowała                      Przewodniczący Rady Gminy  
 
Janina Czubkowska            Marian Ligman 


